

أثر النفط على التنمية والتطور الاقتصادي في عهد الملك خالد دراسة في التاريخ الاقتصادي للفترة 1395 / 1402 هـ – 1975 / 1982 م

إعداد

الطالب . فيصل بن إبراهيم أحمد البديري

إشراف

الأستاذ الدكتور . محمد بن ثنيان الثنيان

المستخلص

صمم البحث لتوثيق سيرة الملك خالد ولدراسة مسألة النفط والتنمية في عهده ، وتأتي أهمية موضوع البحث نتيجة للنقص في المراجع التي تتناول دراسة الحقبة التاريخية لعهد الملك خالد وللخصوصية التي تميزت بها مسألة النفط والتنمية خلال عهده والتي اكتمل فيها سيادة الدولة على ثروتها النفطية ، البحث يهدف إلى تحقيق سيرة الملك خالد ودراسة تأثير دوره وجهوده في مسيرة التنمية ، بالإضافة إلى دراسة موضوع النفط في عهده من خلال السرد التاريخي للتطورات التي طرأت والتي أفضت إلى سيطرة الدولة على ثروتها النفطية ، ودراسة تأثير عوائد النفط على مسيرة التنمية ، ولتحقيق أهداف البحث فقد تم تقسيمه لثلاثة أبواب بالإضافة إلى تمهيد وملحقين ، استخدام الباحث في كتابتها ثلاثة مناهج رئيسية ، هي المنهج الوصفي والمنهج التحليلي والمنهج المقارن ، التمهيد تناول موضوع النفط والتنمية قبل عهد الملك خالد ويرتبط به الملحق الأول ، الباب الأول تناول سيرة حياة الملك خالد ويرتبط به الملحق الثاني وهو عبارة عن توثيق تاريخي لجميع الأحداث التي مر بها خلال حياته ، فيما تناول الباب الثاني دراسة موضوع النفط ، أما الباب الثالث فقد خصص لدراسة موضوع التنمية خلال عهد الملك خالد ، من خلال البحث تم إلقاء الضوء على العوامل التي شكلت شخصية الملك خالد منذ صباه ، وقدم البحث عرضاً وافياً وموثقاً لمختلف جوانب شخصية جلالتة ، بالإضافة إلى توثيق للمهام التي قام بها خلال مختلف مراحل حياته ، واستخدمت الجداول لتوثيق التسلسل التاريخي لهذه الأعمال والمهام بخصوصية تميز بها البحث ، كما تميز البحث في توثيقه لخطبه وأحاديثه الصحفية ، علاوة على توثيقه للجوائز والأوسمة التي حصل عليها ، كما عالج البحث مسألة الأمر كزية وتفويض السلطات التي مارسها الملك في إدارة الدولة ، ورصد البحث (89) مرحلة تاريخية مرت بحياة الملك خلال فترة حكمه الممتدة زهاء (88) شهراً ، ناقش البحث الإصلاحات التي تمت في مجال النفط والتي مكنت الدولة من بسط سيادتها على ثروتها النفطية خلال فترة حكمه ، كما استعرض البحث السياسة النفطية المتزنة التي تبناها الملك والتي كان لها دوراً في تحقيق الاستقرار في أسواق النفط وفي تحقيق الرخاء الاقتصادي لكافة شعوب العالم ، فقلده الزعماء والقادة والهيئات الدولية أرفع الجوائز والأوسمة تقديراً منهم لهذه السياسة المتزنة التي التزم بها ، الصناعات النفطية خلال عهد الملك خالد حققت طفرة قل أن تتكرر ، وقفزت الاحتياطيات المؤكدة من النفط إلى (168,32) مليار برميل ، واحتلت المملكة المركز الثاني عالمياً من حيث إنتاج النفط والذي بلغ معدله (9,9) مليون برميل يومياً ، وشكل إنتاجها نسبة (17,5 %) من إجمالي الإنتاج العالمي ، كما ارتفعت طاقة تكرير النفط من (577) إلى (1799) ألف برميل يومياً ، وارتفعت طاقة مصافي الزيوت من (290) إلى (6720) برميل يومياً ، وشهد عهده أهم حدثين في مجال صناعة النفط والتمثل في تأسيس سابك والهيئة الملكية ، وكان لشخصية الملك خالد وأسلوبه في إدارة الدولة دور رئيس في نجاح عملية التنمية ، وتمثل ذلك في قدرة الدولة على الاستجابة للتغيرات التي تفرضها عملية التنمية ، حيث رصد البحث صدور عدد (234) تشريع جديدة ، وحققت التنمية خلال عهده معدلات قياسية في المؤشرات التي تقاس بها ، حيث حقق الناتج المحلي والدخل الفردي معدلات لم يصل لها حتى العام المالي (419 / 420) ، وهي آخر سنوات المقارنة التي استخدمت في البحث ، وانعكس ذلك على مستوى رفاهية المواطن ، فأصبحت سنوات حكمه القصيرة علامة فارقة في حياة المواطن وفي مسيرة التنمية في المملكة .

**The Effect of Oil on Development and Economic Progress In King
Khalid's EPOCH
STUDY IN THE ECONOMIC HISTORY OF THE PERIOD 1395
/ 1402 A.H - 1975 / 1982 A.D**

Preparation

FAISAL E. A. ALBADRI

Supervision

MOHAMMED T. ALTHNYAN

ABSTRAC

This research was designed for the documentation of the biography of King Khalid and the study of oil and development during his reign. The significance of this research topic arises from the lack in references that tackle studying this historical era of King Khalid reign as well as the privacy that characterized the issue of oil and development during his reign in which the state had sovereignty over its oil wealth. This research aims at investigating the biography of King Khalid, studying the impact of his role and efforts on the march of development as well as studying the topic of oil in his age through the historical enumeration of these developments that took place and led to the state sovereignty over its oil wealth in addition to considering the effect of oil revenues upon the march of development . For the purpose of achieving this research objectives, it was divided into three sections in addition to an introduction and two appendixes. In writing these sections, the researcher has used three basic methods: the descriptive method, the analytical method and the comparative method. The introduction has tackled oil and development issue before the reign of King Khalid with which the first appendix is associated. Chapter One dealt with the biography and life of King Khalid with which the second appendix is associated. It is merely the historical documentation of these events that he has witnessed during his life. Chapter Two tackled studying oil issue whereas Chapter Three was assigned for studying the development issue during the reign of King Khalid. This research has focused light on these factors that have shaped the character of King Khalid since his youth. It has also presented full documented review of all different aspects of His Majesty's character as well as the documentation of these tasks he has performed during different stages of his life. Tables were used for the documentation of the historical chronology of these actions and tasks in a particular manner that characterized this research. It is also distinguished by documenting all his speeches and press talks besides documenting awards and medals he has obtained. In addition, this research has tackled the issue of decentralization and authority empowerment he has practiced in ruling the state. This research has recorded (89) historical stages that have occurred in the King's life during his reign that has extended to about (88) months. This research has also tackled these reforms that took place in the field of oil which have enabled the state to prevail her sovereignty over oil wealth during his reign. It also reviewed this balanced oil policy adopted by King Khalid that had a role in achieving stability in oil markets and the economic prosperity for all the people of the world . Therefore, leaders, presidents and the international organizations have conferred upon him the supreme awards and medals in recognition of this balanced policy to which he has committed. During the reign of King Khalid, oil industries have achieved an unprecedented boom that will hardly occur again. Certain oil reserves have amounted to (168,32) billion barrels. As a result, Saudi Arabia has occupied the second position in the world in terms of oil production whose rate has amounted to (9,9) million barrels per day. Their production has formed the rate of (17.5 %) of total world production. In addition, the capacity of oil refinement has risen from (577) to (1799) thousand barrels per day as well as the capacity of oil refineries has increased from (290) to (6720) barrels a day. His reign has witnessed the most important two events in the field of oil

industry represented in establishing SABIC and the Royal Authority. This research has recorded the issue of (234) new legislations. During his era, development has achieved standard rates in these indicators that are used for measuring them where the local production and individual income have achieved rates that were not reached until the financial year (1419/1420 H).